

Highlight from DVB Biz Debate's Stock market declining show

March 4, 2017

Why is the stock market declining?

"လက်ရှိ စတော့အိတ်ချိန်းမှာ တင်ထားတဲ့ကုမဏီအရေအတွက်က နည်းနေသေးတဲ့အတွက် လူတွေရဲ့စိတ်ဝင်စားမှုကလဲ သိပ်မများသေးဘူး။ ဒါပေမယ့် နောက် ၁၀ နှစ်နေ့လို့မှ စတော့မားကတ်ကြီးမှာ ကုမဏီအရေအတွက်က ၅ ခု၊ ၁၀ ခု လောက်ဘဲ ရှိအုံးမယ်။ အရောင်းအဝယ်ကလည်း အရမ်းပါးနေအုံးမယ်ဆိုရင်တော့ မအောင်မြင်ဘူးလို့ ပြောလို့ရတယ်။ ဒါပေမယ့် လက်ရှိအချိန်မှာတော့ ပြောလို့မရဘူး" ဒေါက်တာအောင်သူရ (CEO, Thura Swiss Co.,Ltd)

"စတော့မားကတ်ကို ဝင်တဲ့ကုမဏီကြီးတွေဟာ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေလုပ်တဲ့နေရာမှာ ဘယ်လောက်အထိ ပြီးပြည့်စုံခဲ့ တယ်ဆိုတဲ့ အပိုင်းမှာ မူတည်တာဘဲ။ သူတို့တွေဟာ နိုင်ငံတော်ကနေ အခွင့်အရေးတစ်ခုလို ကျားကန်ပေးထားတဲ့ နေရာက အခုလိုမျိုးရောက်ခဲ့တယ်ဆိုရင် အနာဂါတ်မှာကော ဒီအတိုင်းဆက်သွားမှာလား" ဦးမြင့်ဇော် (ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြန်မာ နိုင်ငံလျှပ်စစ်နှင့်အီလက်ထရောနစ်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း)

"စတော့အိတ်ချိန်းစတင်ဖွင့်လှစ်တဲ့အချိန်တုန်းက အစိုးရရဲ့ စိတ်ဝင်စားမှုကို တွေ့ရတယ်။ အခုတော့ ကျွန်တော်တို့ အရောင်းအဝယ်လုပ်တဲ့သူဖက်ကကြည့်ရင် အစိုးရရဲ့စိတ်ဝင်စားမှုအပိုင်းက အတော်ပဲလျော့နည်းနေတယ်။ ပြီးတော့ ဒီမားကတ်က ရောင်းသူဝယ်သူ အတွက်လား? ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူအတွက်လား? ဒီထဲမှာ တင်ရောင်းနေတဲ့ ကုမဏီတွေရဲ့ အနာဂါတ်တွေကို ပံ့ပိုးပေးမှာလား? အဲ့လိုပုံစံမျိုး မကွဲမပြားဖြစ်နေတော့ ကျဆင်းတယ်လို့ မြင်တဲ့သူရှိသလို ယုံကြည်မှု လျော့နည်းလာသူလည်း ရှိနိုင်ပါတယ်" ဦးခိုင်ထွေး (စတော့ဝယ်ရောင်းလုပ်ကိုင်သူ)

"အစပိုင်းတုန်းကတော့ စတော့မားကတ်စဖြစ်လာတဲ့အချိန်တုန်းက အစိုးရရဲ့ စိတ်ဝင်စားမှုက နည်းနည်းပိုများပါတယ်။ ရေရှည်မှာတော့ အစိုးရကို အဓိကအားကိုးပြီး လုပ်ရမှာတော့ မဟုတ်ပါဘူး။ Securities Company နဲ့ စတော့အိတ်ချိန်းက ကိုယ်တိုင်လုပ်ရမှာဖြစ်တယ်။ ဒါပေမယ့် အစိုးရပိုင်းက လုပ်ပေးရမှာက မူဝါဒတွေ ချပေးဖို့လိုတယ်။ ပြီးတော့ တိတိကျကျ စည်းမျဉ်းတွေ ထားပေးဖို့လည်း လိုပါတယ်" ဒေါက်တာအောင်သူရ (CEO, Thura Swiss Co.,Ltd)

“ပြည်သူတွေအမှန်တကယ်ယုံကြည်ရသော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူတွေ ယုံကြည်ရသော စတော့အိတ်ချိန်းဘော်ဒီ ရှိလာပြီဆိုတာ ကိုတော့ ပြဖို့လိုပီ။ အဲ့လိုမဟုတ်ဘဲနဲ့ ပြည်သူတွေ ပါဝင်ကြပါဆိုတဲ့ စကားတစ်ခုတည်းနဲ့ ကျွန်တော်ထင်တယ် ပါဝင်လာကြ မှာမဟုတ်ဘူး” ဦးမြင့်ဇော် (ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြန်မာ နိုင်ငံလျှပ်စစ်နှင့်အီလက်ထရောနစ်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း)

“ရှယ်ယာထုတ်ရောင်းတဲ့ကုမ္ပဏီကကော ဝင်ကစားနိုင်သလားဆိုရင် သေချာပေါက်ဝင်ကစားနိုင်ပါတယ်။ ဈေးကွက် ပိတ်မယ့် ၁၀ မိနစ်၊ ၅ မိနစ်အလိုမှာ ကိုယ်လိုချင်တဲ့ရှယ်ယာပမာဏနဲ့ဈေးနှုန်းကို ပြောင်းလဲအောင်လုပ်နိုင်တဲ့သူ ရှိနေတယ်ဆိုရင် ဒီဈေးကွက်က ဝယ်ရောင်းသမားနဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူ အတွက်တည်ဆောက်တာလား? နိုင်ငံတော် အတွက် တဖက်တလမ်းက အကျိုးပြုမယ့် အသေးစားနဲ့အလတ်စားတွေအတွက် တည်ဆောက်တာလားဆိုတာ သိဖို့လိုပါတယ်” ဦးခိုင်ထွေး (စတော့ဝယ်ရောင်းလုပ်ကိုင်သူ)

Second Segment

“Securities company ကပိုင်ရှင်တွေ သူတို့လှိုင်းစီးရင် ကျွန်တော်တို့လိုက်စီးရတယ်။ သူတို့လိုက်ဝယ်ရင် ကျွန်တော်တို့ လိုက်ဝယ်ရတယ်။ သူတို့ထုတ်ရောင်းရင် ကျွန်တော်တို့ထုတ်ရောင်းရတယ်။အဲလိုမှမဟုတ်ဘဲ ကျွန်တော်တို့က screen ဘုတ်ပေါ်ဘဲ ကြည့်ပြီး ခံစားချက်နဲ့လုပ်နေရင် နောက်ဆုံးထိခိုက်ရလိမ့်မယ်” ဦးခိုင်ထွေး (စတော့ဝယ်ရောင်းလုပ်ကိုင်သူ)

“နောက်ဆုံး ၅ မိနစ်အချိန်အတွင်းမှာ ပြောင်းလဲသွားတယ်ဆိုတာ အဲ့တာက လက်ရှိ အီလက်ထရောနစ် trading တွေကို သိပ်ပြီးမသုံးသေးလို့ပါ။ လူတိုင်းလူတိုင်းဟာ သူ့လက်ကိုင်ဖုန်းကနေ ကြည့်လို့ရနေမယ်။ ဈေးက လက်ရှိက အရောင်းဖက် က အော်ဒါက ဘယ်လောက်ရှိနေပြီ။ ဝယ်တဲ့ဖက်ကကော ဘယ်လောက်ရှိနေပြီ။ ပြီးရင် ပိတ်ခါနီး ၁ မိနစ်ဘဲဖြစ်ဖြစ် ၁၀ စက္ကန့်ဘဲဖြစ်ဖြစ် မကြိုက်တော့ဘူးဆိုရင် ပယ်ဖျက်လို့ရတယ်။ အဲ့လိုမျိုးဆိုရင် လူတိုင်းအတွက်လည်း မျှတသွားမယ်” ဒေါက်တာအောင်သူ (CEO, Thura Swiss Co.,Ltd)

“အခွန်ရုံးဘက်က ကုမ္ပဏီတွေကို တိတိကျကျနဲ့ အခွန်ဆောင်မယ်ဆိုရင် ဘဏ္ဍာရေးအနှစ်ချုပ်အစီရင်ခံစာထွက်လာမယ်။ အခုဖြစ်နေတာက ကုမ္ပဏီတော်တော်များများက ဘဏ္ဍာရေးအနှစ်ချုပ်အစီရင်ခံစာတွေက မမှန်ဘူး။ ပြီးတော့ ဘယ်လို လုပ်ရမှန်းလည်း မသိဘူး။ အဲ့တော့ စာရင်းတွေသာ အားလုံးမှန်လာပြီဆိုရင် နောက်တဆင့်က စတော့အိတ်ချိန်းဖွံ့ဖြိုးလာ ဖို့က မခက်ခဲတော့ဘူး” ဒေါက်တာအောင်သူရ (CEO, Thura Swiss Co.,Ltd)

“ကန်တဲ့သူကလဲ ဒီလူဘဲ။ ဆုံးဖြတ်တဲ့သူကလဲ ဒီလူဘဲဖြစ်နေတယ်။ အဲတော့ ဒီYSX မှာ အတက်ပညာရှင် အသိပညာ ရှင်တွေ တကယ်ရောင်းတဲ့သူ ဝယ်တဲ့သူတွေ ဥပဒေဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်သူတွေ ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်သူတွေ စတဲ့သူတွေပါဝင်တဲ့ ပွင့်လင်းမြင်သာတဲ့ အဖွဲ့အစည်းမျိုးနဲ့ ဖွဲ့စည်းစေချင်ပါတယ်” ဦးခိုင်ထွေး (စတော့ဝယ်ရောင်း လုပ်ကိုင်သူ)

---

“ကျွန်တော်တို့က စကားလုံးထက် တကယ်ခိုင်ခိုင်မာမာ ဂယ်ပေါက်မရှိသော လွှမ်းခြုံနိုင်သော အားလုံးယုံကြည်ရသော ဥပဒေလိုပါတယ်။ ဆုံးမစကားနဲ့ ထိန်းကျောင်းလို့မရဘူး။ ဥပဒေနဲ့ဘဲ ထိန်းကျောင်းလို့ရမယ်။ နောက်တချက်က ဥပဒေ ကိုထိန်းကျောင်းတဲ့သူတွေကလည်း လူရှိသေး၊ ရှင်ရှိသေး သမာသမတ်ကြတဲ့သူဖြစ်ဖို့လိုပါတယ်” ဦးမြင့်ဇော် (ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြန်မာ နိုင်ငံလျှပ်စစ်နှင့်အီလက်ထရောနစ်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း)

---